



# 浙江农业科学

JOURNAL OF ZHEJIANG AGRICULTURAL SCIENCES

1  
2022  
63卷



- ★国家高新技术企业
- ★中国种业信用骨干企业
- ★全国育繁推一体化种子企业



## 中组18

### 早熟的品种 迟熟的产量



**浙江勿忘农种业股份有限公司**  
 ZHEJIANG WUWANGNONG SEEDS CO., LTD.  
 TEL: 0571-86948073 87653597

广告

主办 浙江省农业科学院 浙江大学



# 浙江农业科学 (月刊)

ZHEJIANG NONGYE KEXUE

2022 年第 63 卷第 1 期  
2022 年 1 月 11 日出版

## 目 次

创刊年份  
1960 年

主管单位  
浙江省农业科学院

主办单位  
浙江省农业科学院

浙江大学

编辑出版  
《浙江农业科学》编辑部

主编  
戚行江

副主编  
吴益伟

主任  
张韵

杂志社地址  
杭州市石桥路 198 号

邮政编码  
310021

电话  
(0571) 86404055  
88923181  
88923631

E-mail  
zjnykx@126.com

网址  
[Http://www.zjnykx.cn](http://www.zjnykx.cn)

印刷  
广东虎彩云印刷有限公司绍兴分公司

发行范围  
公开发行  
国内发行  
浙江省报刊发行局  
国外发行  
中国出版对外贸易总公司  
中国标准连续出版物号  
ISSN 0528-9017  
CN 33-1076/S  
广告发布登记证号  
杭江市管广发 G-003

定价  
3.00 元  
万方数据

### ■ 专题论述

1 含氨基酸水溶肥料应用的研究进展 ..... 卢云峰,王木琳,贾冬冬,李锐群,李智海

### ■ 食品技术

5 镉稳定同位素比质谱在浙麦冬和川麦冬产地溯源中的应用  
..... 马明,彭昕,李锦花,冯睿,殷居易,刘永丰,陈先锋,曹国洲

8 杨庙雪菜低盐发酵工艺探究 ..... 章金梅,唐云,刘仁杰

12 集装箱和溪流养殖马口鱼的营养品质评估  
..... 周以琳,周钦,王扬,王鼎南,姚高华,丁雪燕,陈紫薇

16 超声辅助离子液体混合溶剂提取甘薯叶片多酚物质  
..... 张文婷,孙健,徐飞,朱红,岳瑞雪,张毅,马晨,钮福祥

20 田间条件下石灰和生物炭对水稻稻谷吸收镉的影响  
..... 蒋敏华,丁懿,王星,孟浩然

23 水酶法提取红花山茶籽油的精炼研究  
..... 张馨月,金海杰,卢宇豪,陈龙,沈施琰,黄蕾,刘兴泉,杨胜利

26 绣球菌水提物的免疫促进作用 ..... 吕国英,王富根,李云涛,张作法

### ■ 粮食作物

29 紫云英替代化肥对土壤养分和水稻产量的影响  
..... 季卫英,斯林林,王建红,徐静,曹凯,张贤

32 缓控释氮肥与尿素配施对水稻产量及氮肥效率的影响  
..... 王宝档,王朝贤,董作为,陈伟龙

35 不同发酵剂菇渣基质对机插秧苗期生长的影响  
..... 吉春明,张小祥,黄年生,吴政,袁静,刘建凤

39 施钾对抽穗扬花期自然高温下水稻结实率的影响  
..... 李友发,富昊伟,马兴华,张馨月

42 油稻轮作周年秸秆还田对作物产量的影响  
..... 陈艳芳,高冰可,王少先,王萍,曹国军,吴少华,夏文建,彭春风,陈国徽

46 有机缓释肥定额施用提高早稻化肥利用率分析 ..... 周率,王中秋,汪东东,党洪阳

48 甜糯玉米品种天贵糯 958 特征特性及栽培要点 ..... 卢绍恺,李江,张璐

50 麦用叶面肥“真打粮”在小麦上的效果试验  
..... 朱春弟,徐冬根,徐军,孟忠雷,毛伟强,熊义勤

### ■ 经济作物

52 沼液连续施用时间对茶园土壤性质的影响  
..... 董越勇,刘银秀,叶波,金娟,聂新军,范志斌

### ■ 药用植物

56 间作模式下密度对多花黄精产量及质量的影响  
..... 高秋美,任丽华,米真如,孟庆峰,董秋颖,田北京,韩金龙,王志芬

60 2 种不同表型人工种植苜蓿的差异性研究  
..... 戴杨鑫,周潮滨,郑卫东,阮松林,冯晓宇

63 2,4-表油菜素内酯对高温胁迫下金线莲的影响  
..... 叶巧玲,董向阳,颜丹红,屈雨晨,刘永立,胡海涛

69 艾纳香插条不定根发生与发育的解剖学观察  
..... 陈振夏,黄梅,陈晓鹭,于福来,庞玉新,陈鸿发

72	天台铁线莲、毛叶铁线莲的濒危原因及保护对策	刘洪见,胡青荻,章海英,钱仁卷,张旭乐,郑坚
<b>■ 果树与蔬菜</b>		
75	4个甜樱桃品种在宁波的引种表现	刘珠琴,赵秀花
77	生物有机肥对葡萄品质、产量及土壤特性的影响	孔海民,陆若辉,曹雪仙,柴有忠
80	播期与密度对靖江香沙芋生长的影响	陆海兵,羊雪萍,薛卫红,王安
83	N <sup>+</sup> 注入技术选育猴头菇菌株	谭一罗,苏文英,任立凯,刘晓梅,秦裕营,杨和川
86	沼液施用年限对红美人柑橘果实品质及土壤肥力的影响	刘银秀,罗高斌,叶子豪,吴家森,叶波
90	不同农业废弃物复配基质对草莓生长及产量的影响	贾志航,冯腾腾,宋庆科,魏猛,黄怀成,陈飞,赵林,张婷,陈亚成
94	赤霉素、光照、温度对红美马铃薯发芽出苗的影响	张琳玲,戚自荣,范林洁,张立权,马小福,许林英
96	鲜食籽莲金芙蓉3号的选育及特性	石林,邵根清,李怡鹏,杨梦飞,郑寨生,张尚法,王凌云
<b>■ 观赏园艺</b>		
98	棘茎槲木和树参对林窗、林缘和林下生境的光合生理响应	李孝初,王盼,康华靖,郭书亚,周钰鸿,潘德月,陈子林,肖琛闻
105	杭州西湖环湖道路行道树调查研究	王新茹,南歆格,晏海,杨凡,吴仁武,包志毅
<b>■ 植保技术</b>		
114	水稻白叶枯病发病过程及抗病育种新思路	徐如梦,李冬月,刘秀丽,严成其,陈剑平,王翔鸣
121	青花菜抗根肿病品种筛选	周晓肖,郭成根,李伟龙
124	5种杀菌剂对西瓜炭疽病的防治效果	黄蔚,谢王超,崔丽红,肖国强
127	9种杀虫剂对草地贪夜蛾的田间防效	阮赞誉,居梦婷,沈秋兰,尤滨乾,陈国祥,林蔚红
129	茄子绵疫病的病原分离及鉴定	谭智勇,谌潇雄,韦海霞,郑燕飞,陈文俊,谭军
131	不同种衣剂对糯玉米苗期草地贪夜蛾的防治效果	韩海亮,郭井菲,陈斌,谭禾平,包斐,王桂跃,赵福成
134	氨基阿维菌素苯甲酸酸盐对草地贪夜蛾卵及幼虫有效浓度的测定	王文豪,陈莉,侯艳红,刘迪,陈琦,范志业,李雷雷,沈海龙,杜梦园,李世民
<b>■ 农业经济与信息</b>		
138	道德风险视角下保险+期货模式对农户生产要素投入行为的影响	章筱淳,席志方,刘卓雅
144	广西智慧农业引领新型农业模式和助力现代农业发展实践	石韡韬,陆涛,何松涛,冉艳萍,陈枝,毛洪斌,田智得,吴婧婧
<b>■ 蚕桑与特种养殖</b>		
148	不同启动子 <i>eGFP</i> 载体在罗氏沼虾活体内的表达效率比较	任晋东,牛宝龙,楼宝
151	一种复方中草药制剂对草鱼非特异性免疫机能的影响	郑善坚,胡金春,叶霆,史文竞,于瑾
154	不同地理种群棘胸蛙的表征与环境适应	蒋泽元,卢俊义,张丹丹,黄思琪,宋静,翁凌云,郑荣泉,田苇
<b>■ 资源与环境</b>		
158	技术进步对新疆农业碳排放的门槛效应检验	谢亚燕,苏洋,李凤,舒芹,卢珊
166	浙江省地质高背景农田的分布与重金属污染特点	郑铭洁,张爽,章明奎
170	基于污染土壤基础性状的镉钝化材料选择与应用探讨	章明奎,倪中应,谢国雄,王京文
174	不同有机肥对红壤生土绿肥生长和养分累积的影响	徐静,曹凯,斯林林,张贤,叶静,邹平,王建红
179	基于 Meta 分析的农田土壤 Pb、Zn 污染现状	宁银中
186	桐庐县作物秸秆、畜禽粪污加工生产有机肥模式分析	赵燕昊,彭星木,张鲲

## 《浙江农业科学》技术支持单位

浙江勿忘农种业股份有限公司

浙江农科种业有限公司

浙江美之奥种业股份有限公司

杭州种业集团有限公司

宁波微萌种业有限公司

浙江省农业农村生态与能源总站

浙江省农业农村大数据发展中心

宁波市农业科学研究院

温州市农业科学研究院

杭州市农业科学研究院

浙江省农学会

浙江省种子产业协会

浙江省农产品质量安全学会

浙江省植物保护学会

浙江省水生蔬菜专业协会

浙江农科创业园投资管理有限公司

# JOURNAL OF ZHEJIANG AGRICULTURAL SCIENCES (Monthly)



Vol. 63

No. 1 2022

Publishing Date

Jan. 11, 2022

## Competent Authority

Zhejiang Academy of  
Agricultural Sciences

## Sponsored by

Zhejiang Academy of  
Agricultural Sciences &  
Zhejiang University

## Edited & Published by

Editorial Department of  
JZAS

## Editor-in-Chief

QI Xingjiang

## Associate Editor-in-Chief

WU Yiwei

## Responsible Director

ZHANG Yun

## Address

198 Shiqiao Road, Hangzhou  
310021

## Tel

0571-86404055

88923181

88923631

## E-mail

zjnykx@126.com

## URL

Http://www.zjnykx.cn

## Printed by

Shaoxing Branch, Guangdong  
Hucais Cloud Printing Co., Ltd.

## Overseas Distributed by

China Publish  
Foreign Trading  
Corporation

万方数据

## CONTENTS

- 1 Research progress of application of water soluble fertilizer containing amino acids ..... LU Yunfeng, et al.
- 5 Application of strontium stable isotope ratio mass spectrometry in origin traceability of *Ophiopogon japonicas* ..... MA Ming, et al.
- 8 Study on the low-salt fermentation technology of Yangmiao potherb mustard ..... ZHANG Jinmei, et al.
- 12 Nutritional quality evaluation of *Opsariichthys bidens* kept in containers and stream ..... ZHOU Yilin, et al.
- 16 Polyphenols extraction from sweet potato leaves by ultrasonic-assisted ionic liquid mixture ..... ZHANG Wenting, et al.
- 20 Effect of lime and biochar on rice cadmium uptake in paddy soil ..... JIANG Minhua, et al.
- 23 Refining of *Camellia reticulata* seed oil extracted with aqueous enzymatic method ..... ZHANG Xinyue, et al.
- 26 The immunoenhancement effect of aqueous extract from *Sparassis crispa* ..... LYU Guoying, et al.
- 29 Effect of *Astragalus sinicus* application instead of chemical fertilizer on soil nutrients and rice yield ..... JI Weiyong, et al.
- 32 Effect of controlled release nitrogen fertilizer combined with urea on rice yield and nitrogen utilization efficiency ..... WANG Baodang, et al.
- 35 Effect of different fermentative edible fungi residue on rice seedling growth ..... JI Chunming, et al.
- 39 Effect of potassium fertilizer application on seed setting percentage of rice under high temperature in flowering stage ..... LI Youfa, et al.
- 42 Effect of annual straw returning on crop yield under rapeseed-rice rotation ..... CHEN Yanfang, et al.
- 46 Effect of organic slow-release fertilizer application on fertilizer utilization efficiency in early rice field ..... ZHOU Lyu, et al.
- 48 Characteristics and cultivation of sweet-waxy maize variety Tianguinuo 958 ..... LU Shaokai, et al.
- 50 Effect of foliage fertilizer Zhendaliang on wheat ..... ZHU Chundi, et al.
- 52 Effect of continuous application of biogas slurry on soil properties in tea garden ..... DONG Yueyong, et al.
- 56 Effect of planting density on *Polygonatum multiflorum* yield and quality under intercropping pattern ..... GAO Qiumei, et al.
- 60 Comparative analysis between two artificial planting *Atractylodes macrocephala* ..... DAI Yangxin, et al.
- 63 Effect of 2, 4-epibrassinolide on *Anoectochilus roxburghii* seedlings response to high temperature stress ..... YE Qiaoling, et al.
- 69 Anatomical observation of origin and development of adventitious roots of *Blumea balsamifera* cutting ..... CHEN Zhenxia, et al.
- 72 Endangered causes and countermeasures of *Clematis tiantaiensis* and *Clematis lanuginosa* ..... LIU Hongjian, et al.
- 75 Introduction performance of four sweet cherry varieties in Ningbo ..... LIU Zhuqin, et al.

	77	Effect of bio-organic fertilizer on grape quality, yield and soil characteristics .....	KONG Haimin, et al.
	80	Effect of sowing date and planting density on growth of Xiangshayu in Jingjiang .....	LU Haibing, et al.
	83	Breeding of <i>Hericium erinaceus</i> with N <sup>+</sup> implantation technology .....	TAN Yiluo, et al.
	86	Effect of biogas slurry application on Hongmeiren fruit quality and soil fertility .....	LIU Yinxiu, et al.
《浙江农业科学》	90	Effect of different agricultural waste compound substrates on growth and quality of strawberry .....	JIA Zhihang, et al.
	94	Effect of GA, light and temperature on germination and emergence of potato variety Hongmei .....	ZHANG Linling, et al.
委    员	96	Breeding process and characteristics of a new fresh seed lotus variety Jinfurong No. 3 .....	SHI Lin, et al.
戚行江 李西明	98	Photosynthetic physiological responses of <i>Aralia echinocalis</i> and <i>Dendropanax dentiger</i> to forest gap, edge and understory habitats .....	LI Xiaochu, et al.
孙国昌 张国平	105	Study on avenue tree in road around the West Lake in Hangzhou .....	WANG Xinru, et al.
徐建华 喻景权	114	Disease development and resistance breeding of rice bacterial blight .....	XU Rumeng, et al.
吕晓男 吕仲贤	121	Screening of broccoli varieties resistant to clubroot .....	ZHOU Xiaoxiao, et al.
陶冠军 吴益伟	124	Control effect of five fungicides on watermelon anthracnose .....	HUANG Wei, et al.
	127	Field efficacy of nine insecticides against <i>Spodoptera frugiperda</i> .....	RUAN Zanyu, et al.
叶兴乾 成灿土	129	Isolation and identification of <i>Phytophthora solani</i> in eggplant .....	TAN Zhiyong, et al.
	131	Control effect of different seed coating agents on <i>Spodoptera frugiperda</i> at seedling stage of waxy maize .....	HAN Hailiang, et al.
王岳钧 张志恒	134	Effective concentration of emamectin benzoate on eggs and larvae of <i>Spodoptera frugiperda</i> .....	WANG Wenhao, et al.
蒋永清 郑可锋	138	Effect of insurance and futures model on farmers' production factor investment; based on the perspective of farmers' moral hazard .....	ZHANG Xiaochun, et al.
董越勇 袁醉敏	144	Smart agriculture-aided new agricultural model and modern agricultural development in Guangxi .....	SHI Weitao, et al.
特约栏目专家	148	Comparative analysis of expression efficiency of <i>eGTP</i> vectors with different promoters in <i>Macrobrachium rosenbergii</i> .....	REN Jindong, et al.
胡锦涛平 张小明	151	Effect of compound Chinese herbal preparation on non-specific immunity of <i>Ctenopharyngodon idellus</i> .....	ZHENG Shanjian, et al.
张才德 陈俊伟	154	Characteristics and environmental adaptability of <i>Quasipaa spinosa</i> in different geographic populations .....	JIANG Zeyuan, et al.
陈建明 王汉荣	158	Threshold effect test of technological improvement on agricultural carbon emissions in Xinjiang .....	XIE Yayan, et al.
吴    伟	166	Distribution and heavy metal pollution characteristics of farmlands with high geological background in Zhejiang Province .....	ZHENG Mingjie, et al.
	170	Selection and application of cadmium inactivation materials based on basic characteristics of contaminated soils .....	ZHANG Mingkui, et al.
	174	Effect of different organic fertilizers on growth and nutrient accumulation of green manure in raw soil .....	XU Jing, et al.
	179	Current situation of Pb and Zn pollution in farmland soil based on Meta analysis .....	NING Yinzong
	186	Organic fertilizer production with crop straw and livestock waste in Tonglu County .....	ZHAO Yanhao, et al.